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Puig, a que no les engañen, a que si les dicen algo para ellos lo 
hagan . Y no he escuchado ningún compromiso para ninguna 
de las explotaciones agrarias, desgraciadamente 115 .000 
hectáreas, 56 .000 con el cien por cien de la cosecha perdida, 
que es más que las 6 hectáreas que le preocupan a sus grupos 
aquí cuando acuden a la Comisión de Agricultura .

Y me gustaría también preguntarle, porque usted lo sabe, 
yo no . Los 8 millones de minimis para lo cítricola van a llegar, 
los 400 .000 de las plagas contra mosquitos van a llegar . ¿Son 
todos ellos también víctimas de los recortes? Aproveche para 
decirnos si eso es así o no, porque además de las actuacio-
nes que usted llama de urgencia, que sean todas bienvenidas, 
los agricultores quieren saber si el gobierno valenciano a los 
ganaderos y a los agricultores va a optar por ayudarles .

Y concluyo, señor presidente, no son solo buenas pala-
bras, buenas intenciones, usted las tiene, son también accio-
nes, medidas concretas . Y mi grupo le pide, no solo un nuevo 
presupuesto, sino un presupuesto con líneas específicas de 
ayuda a los perjudicados específicos, agricultores y ganade-
ros en materia de la DANA, que desgraciadamente muchos 
de ellos ya lo han perdido todo .

Gracias, señora consellera . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

No sé si la consellera en els deu segons que li queden serà 
capaç de contestar .

Té vosté la paraula, consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Cosas muy claras . Las explotaciones agrarias requieren siste-
mas de riego . Y, por tanto, los agricultores, con las que repe-
tidas veces me he reunido, piden que se hagan obras ya 
urgentes sobre los sistemas de riegos . Porque eso es lo que 
garantiza que tengan unas explotaciones a futuro, y a ser 
posible inmediato, y luego trabajar para que sus explotacio-
nes dañadas obtengan sus indemnizaciones .

Y por eso estamos en lo urgente, que es: si no se puede regar, 
no hay explotaciones agrarias . Con lo cual, yo creo que es 
evidente .

Después, precisamente con los agricultores es con los que 
hemos trabajado esto y nos lo han reclamado .

Y acabo . Si a usted le preocupa los minimis, a mí me preocupa 
el acuerdo de Sudáfrica, que no le he escuchado a su grupo 
decir nada. Usted prefiere perder 300 para que el gobierno 
valenciano saque 8. Yo prefiero no perder 300 trayendo una 
naranja de Sudáfrica que compite con la valenciana .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Senyories, passarem a la següent pregunta, que formula la 
il·lustre diputada Graciela Ferrer a l’honorable consellera 
d’Agricultura .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyora consellera .

La pregunta, la inquietud que portem ací, a este Ple, està rela-
cionada amb l’ampliació del port de València .

Hem sabut que en 2018 s’han plantejat canvis substan-
cials, modificacions substancials respecte a l’alternativa 
de l’ampliació que es va aprovar l’any 2007, la declara-
ció d’impacte ambiental, aprovada en un resultat favora-
ble i exclusivament per a una alternativa i amb unes mesures 
correctores concretes .

Des de 2018 s’estan plantejant modificacions que afecten a 
la ubicació de la terminal de contenidors, eliminació en d’un 
contradic, prolongació de 500 metres de l’actual dic d’abric, 
increment d’àrees d’esparciment, canvi de localització del 
canal d’accés i, per tant, de la zona del dragat . També en aque-
lla via de l’any 2007 es deia que no hi havia cap problema 
respecte al tema de trànsit rodat perquè el promotor en 
aquell moment, l’autoritat portuària, va dir que no calia fer 
cap mena d’accés . També accés viari per a transport rodat o 
per ferrocarril de contenidors per a eixa ampliació .

Això ens porta ara que resulta que sí que cal fer un nou 
accés nord al port o submarí, encara no ho sabem si va a ser 
submarí o estarà garantit, però bé, estes qüestions estan 
damunt la taula .

Evidentment els impactes ambientals vinculats en totes estes 
modificacions són substancialment diferents i greus respecte 
a allò que s’havia avaluat des del punt de vista de l’impacte 
visual, l’impacte sobre platges, el territori circumdant, l’horta 
de València, també l’afectació sobre la qualitat de l’aire en els 
barris, perquè també això implica, este canvi en l’ampliació 
del port, implica un canvi en la terminal de creuers . S’ha dit 
tot un ventall d’elements que afecten a la qualitat ambiental i 
a la salut de les persones .

També hem viscut afortunadament, en la legislatura passada 
i en aquesta, un desenvolupament normatiu molt impor-
tant de protecció del territori, com la Llei de l’horta, el Pla 
d’acció territorial de l’horta, el Pla d’acció territorial del lito-
ral, que no tenen res a vore amb allò que podia estar en 
l’esborrany en l’any 2007 quan se va fer aquella declara-
ció d’impacte ambiental . I també tenim una declaració d’este 
Consell, de l’agència climàtica, en la qual es planteja que eixa 
situació d’emergència climàtica s’ha de tindre en conside-
ració en manera transversal en totes les polítiques, plants 
d’actuacions, etcètera .
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A banda d’això, estes últimes setmanes hem conegut infor-
mes científics respecte a l’impacte del canvi climàtic sobre 
la pujada del nivell de la mar que pot incrementar-se en un 
metre, que això tampoc estava avaluat .

Nosaltres sentim certa alarma perquè representants del port 
i també del Ministeri de Foment sembla que parlen de la valo-
ració ambiental com si fóra un entrebanc per a fer actuacions . 
Sota el nostre punt de vista el que fa una avaluació ambien-
tal d’una actuació és donar garantia que eixa actuació s’acople 
a l’interés general, i a més a dóna seguretat jurídica perquè no 
passe el que va passar en els anys vuitanta quan Nazaret, el 
barri de Nazaret, es va quedar sense platja, i després resulta 
que els responsables polítics alguns tingueren, han tingut 
l’honestedat de dir que s’arrepentien d’aquella decisió .

Per tot això li preguntem des del nostre grup parlamentari: 
quina és la posició de la seua conselleria en relació amb el 
projecte d’ampliació del port de València .

Moltes gràcies .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la consellera .

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Bé, des de la conselleria que m’ocupa i com a administra-
ció pública competent en vetlar pel màxim compliment de la 
normativa ambiental a nivell autonòmic, i com és el nostre deure 
coordinar-nos amb el ministeri, en este cas de transició ecolò-
gica, en les matèries que creguem que ho requereixen, va ser pel 
qual l’1 d’agost jo vaig enviar una carta a la senyora ministra –
després d’haver-li fet ja una anterior carta, on posava de mani-
fest algun dels punts que més ens preocupaven i que volíem 
abordar–, vaig fer una específica sobre la qüestió de l’ampliació 
del port de València, el nou projecte, i la necessitat que d’ofici el 
ministeri fera una nova declaració d’impacte ambiental .

He de dir, primer, que estos canvis sobre l’ampliació els vam 
conèixer a través del PEIV, de bases de concurs per a la cons-
trucció i explotació de la nova terminal de contenidors de 
l’ampliació nord del port de València, però és destacable que 
en la pàgina web del ministeri no s’ha trobat cap tramita-
ció de la modificació del projecte ni consta en els diferents 
departaments de l’administració autonòmica que s’haja efec-
tuat cap consulta per part de l’òrgan ambiental de l’estat 
sobre les modificacions del projecte que va obtindre certa-
ment una resolució ambiental de 2007 però per a un projecte 
diferent a què s’està plantejant actualment .

Per tant, no coneixem l’abast ni la magnitud de les modi-
ficacions proposades, però sí que podem vislumbrar quina 
és la situació perquè el plec de condicions del concurs de 
l’Autoritat Portuària de València hi han previstos canvis en el 
disseny dels molls de la zona 1, és a dir, aigües interiors, però 
també l’ampliació cap al sud del dic d’abric, com vosté ha dit, 

en cinc-cents metres, així com variacions en la profunditat i 
l’àrea de dragatge . Actuacions que situen en aigües exteriors, 
seria la zona 2, d’acord amb la delimitació dels espais i usos 
portuaris que estan regulats, de fet, pel mateix ministeri .

Per tant, les modificacions previstes que afecten a aigües 
exteriors, a esta zona 2, no estarien dins dels criteris 
d’exclusió d’avaluació ambiental . I ací està precisament el 
quid de la qüestió . I, per tant, considerem, tècnicament consi-
derem que hauria de ser l’òrgan ambiental de l’estat, el minis-
teri, que és l’òrgan competent en la matèria, el que analit-
zara les modificacions proposades i determinara la necessitat 
d’una nou procediment d’avaluació ambiental .

De moment, d’eixe escrit, la ministra me va dir personal que 
estaven estudiant-lo, però que ja me donarien resposta i 
no tinc resposta oficial i reclame resposta oficial sobre la 
intenció o no del ministeri de fer d’ofici una nova declaració 
d’impacte ambiental sobre el projecte .

Ens preocupen –li vaig a il·lustrar sobre dos coses que 
creguem que són importants– els canvis de la dinàmica lite-
ral a causa de la prolongació del dic d’abric i els seus possibles 
efectes a les platges de Pinedo i El Saler, perquè respecte a la 
via del 2007 diu textualment l’opció que el mateix promotor 
elegix per a eixa via, diu: «En el diseño de la planta final de las 
obras se limitó el avance del dique exterior de abrigo y de las 
explanadas hacia este para no superar la alineación noreste de 
las infraestructuras ya existentes . Esta limitación en el diseño 
se introdujo, según el promotor –açò és literal de la via de 
2007–, con el fin de minimizar variaciones en las incidencias 
de oleaje y corriente sobre las playas del sur, con lo que es de 
esperar que las afecciones sobre estas playas sean mínimas .»

I, per tant, s’ha de resoldre la pregunta de si ja no és vàlid 
açò i hi ha una ampliació sobre la part sud . Efectivament, 
s’estarien produint danys o perjudicis majors a les platges .

I acabe diguent també que fins i tot el mateix ministeri –i està 
és la part també que ens preocupa– ha publicat ja no molt el 
projecte de regeneració de les platges de El Saler i Garrofera 
per import de 28 milions d’euros. I diu específicament que 
és perquè una de les causes que s’està impulsant d’erosió de 
la costa són les possibles ampliacions del port de València . 
És a dir, ara ja el mateix ministeri invertix 28 milions d’euros 
per les ampliacions que s’han produït abans fins i tot a este 
projecte d’ampliació .

I, per tant, ja hi ha uns efectes produïts per altres actua-
cions que no se van contemplar en la via de 2007, i nosaltres 
creguem que no podem consentir, com a autoritat compe-
tent, que no se pronuncie el ministeri sobre si esta ampliació 
reunix els requisits per a poder dur-se endavant .

Gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Passarem a l’última pregunta, la que formula la il·lustre dipu-
tada Estefania Blanes, en nom del Grup Parlamentari Unides 
Podem, a l’honorable consellera d’agricultura, desenvolupa-
ment rural .


